

Designing the European medium-sized City. The Place of Nature in Urban Design

This second Seminar of the European project ARCHEA is dedicated to studies on the place of public spaces in contemporary urban projects and in Higher Education. This Seminar follows the Seminar in the University of Parma in December 2018, dedicated to the presentation of methodological points of view and cultural positions about the project of the public space expressed by the different ARCHEA partner teams.

The Seminar, to be held at ENSA Normandie, aims to focus on a specific type of public space, the urban natural space. Much more than the result of a simple visual approach to the project, the natural public space is a urban material which is the foundation of a project approach of the city and the territory in resonance with ecological questions and contemporary societal requirements.

Thinking about the role of natural spaces in cities puts in the forefront the design of the ground: a ground not reduced to its surface, but which includes its basement and its identity as a living environment, and that questions about its ability to constitute a structuring material of the both urban and territorial design.

The interventions will question the urban project conception and education, its theories and practices, in particular those relating to public space and the place of nature in the city, highlighting some urban projects in the Normand territory



ALMA MATER STUDIORUM
UNIVERSITÀ DI BOLOGNA



Designing the European medium-sized City. The Place of Nature in Urban Design



PROGRAMME ERASMUS+ KA2
STRATEGIC PARTNERSHIPS FOR HIGHER EDUCATION
ARCHEA, Multiplier Event E2 - Rouen, 7 March 2019

A G E N D A

Concevoir la ville moyenne européenne. Projet urbain et espaces naturels.

Ce deuxième Séminaire du projet européen ARCHEA est dédié aux études sur la place des espaces publics dans les projets urbains contemporains et dans l'enseignement supérieur. Ce Séminaire fait suite à celui de l'Université de Parme en décembre 2018, dédié à la présentation des points de vue méthodologiques et des positions culturelles concernant le projet de l'espace public exprimées par les différentes équipes partenaires de ARCHEA.

Le Séminaire, qui se déroulera à l'ENSA Normandie, a pour objectif de se focaliser sur un type particulier d'espace public, l'espace naturel urbain. Bien plus que le résultat d'une simple approche visuelle du projet, l'espace public naturel est une matière urbaine fondatrice d'une approche de projet de la ville et du territoire en résonance avec les interrogations écologiques et les exigences sociétales contemporaines.

Penser au rôle des espaces naturels dans les villes met en premier plan le projet du sol et des matières qui le compose : un sol qui ne se réduit pas à sa surface, mais qui concerne son sous-sol et son identité de milieu vivant, et qui interroge sur sa capacité de constituer une matière de structuration du projet urbain et aussi territorial.

Les interventions interrogeront la conception et l'enseignement du projet urbain, ses théories et ses pratiques, en particulier celles concernant l'espace public et la place des espaces naturels en ville, avec une mise en lumière des projets d'aménagement dans le territoire normand.

09h30 Welcome of participants

Opening session

- 10h00** Raphaël Labrunye, ENSA Normandie, Director
Paula Valla, Métropole Rouen Normandie, Department Town Planning and Housing, Deputy Director General
Françoise Guillotin, Agence d'Urbanisme de Rouen et des Boucles de la Seine et de l'Eure, President
- 10h20** Introduction to the Seminar
Valter Balducci, Pierre Antoine Sahuc, ENSA Normandie

Keynote speaker

- 10h30** *Nature in city. The laboratory for the renewal of urban projects and strategies in Europe*
Jean-Baptiste Marie, Plateforme d'observation des projets et stratégies urbaines, Director (POPSU), PUCA
- 11h15** Coffee break

Session 1 Natural urban space in the architectural design education

- 11h30** *Towards a more «natural» city ?*
Jean-Marc Bichat, ENSA Normandie
- 12h00** *The natural space as element of urban dynamics*
Fabienne Fendrich, ENSA Normandie
- 12h30** Lunch

Session 2 Public area and urban project. European interventions

- 14h00** *The nature of places in urban design. Two Italian paradigms*
Lamberto Amistadi, Università di Bologna
- 14h30** *The spatiality of the Town*
Jana Ring, RWTH Aachen University
- 15h00** *Densify spaces, design centrality. The case study of Bologna*
Enrico Prandi, Paolo Strina, Università di Parma
- 15h30** *New urban spaces in various scales.*
Case studies from recent projects in Poland
Michał Stangel, Politechnika Śląska, Gliwice
- 16h00** Coffee break

Session 3 Urban projects in Normandy

- 16h15** *« La Seine à vélo » (Seine by bike), a lever for sustainable development of the valley*
Romain Deghilage, Agence d'Urbanisme de Rouen et des Boucles de la Seine et de l'Eure
- 16h45** *A linear garden, a mineral neighbourhood: urban life, nature and usages*
Bertrand Masson, Métropole Rouen Normandie
- 17h20** Coffee break

Conference

- 17h30** *Landscape at the heart of urban projects*
Jacqueline Osty, Town Planner - Landscape Architect